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تراژدی تکراری مرگ کــودکان در فاضلاب های اهواز 
باز هم درپی مــرگ کودک یک ســاله، باعث جریحه دار 
شــدن احساسات عموم شهروندان شــده است.به گزارش 
مهر، قصه تلــخ فاضلاب های فرســوده و جوی های روباز 
در اســتان خوزســتان چند سالی می شــود که به مرگ 
کودکان بی گناه به واسطه غرق شدن در این جوی ها ختم 
می شــود.کودکانی که بی خبر از هر چیزی برای بازی های 
کودکانه خود به قصد رفتن به خیابان و اطراف خانه خارج 
می شوند، غافل از اینکه مرگ در چند قدمی آن ها به انتظار 
نشســته و خانواده ها بی خبر از آنچه در انتظار فرزندانشان 
است به خیال آنکه کودکشان در بیرون خانه مشغول بازی 
با هم سن و سالان خود است، ساعت ها را سپری می کنند.
خانواده ها اما زمانی متوجه غیبت فرزندشــان می شوند که 
شاید دیگر کار از کار گذشته و پس از ساعت ها جست وجو 
با جسد بی جان کودکشان که در یکی از همین جوی های 
روباز غرق شده روبه رو می شــوند ولی چه کسی پاسخگو 

است؟
پاس کاری مسئولیت چنین مرگ های دردناکی بین آبفا 
و شــهرداری سبب شده که ســال ها این مسئله همچنان 
حل نشــده باقی بماند و پرونده های باز چنین مرگ هایی 
نیز غم و غصه مضاعفی را به خانواده های آنها تحمیل کند.
آبفا با مطرح کردن این مســئله که در مناطق فاقد شبکه 
فاضلاب هیچ جوی روبازی را مدیریت نمی کند، مسئولیت 
را به گردن شهرداری می اندازد و شهرداری با پاسخ اینکه 
جوی های روباز موجود برای دفع آب های سطحی ساخته 
شده و نه هدایت فاضلاب منازل، مسئولیت را متوجه آبفا 
می داند.باید به جای مقصر دانســتن یکدیگر و پاس کاری 
جــان کودکان از دســت رفته نســبت به چاره اندیشــی 
عاجل برای نجات جان شــهروندانی که گاه گداری خود یا 
وســیله های نقلیه شأن به واسطه ســقوط در این جوی ها 
دچار آســیب جانی و مالی می شــوند، اقــدام کرد.گاهی 
کودکان هم به واســطه ریزجثگی و نــاآگاه بودن در این 
جوی ها ســقوط و به دلیل غرق شــدگی جــان خود را از 
دســت می دهند و اگر در مواردی هم به واسطه شهروندی 
نجات پیدا کنند، خاطره تلخ و استرس این مسئله زیبایی 
بازی های دوران کودکی را از آنها می گیرد.آبفا یا شهرداری 
چه تفاوتی دارد، وقتی جان شیرین کودکان معصوم و بی 
گناه زیر ســایه غفلت متولیان امر رنــگ می بازد؟ چرا با 
وجــود مرگ چندین کودک تا به حال هیچ راهکار عاجلی 
برای رفع این معضل نشــده و همچنان شاهد بروز حادثه 

هستیم.
فارس حیــدری  کودک یک ســاله ســاکن در کوی 
گلدشت قربانی دیگر این جوی های روباز در اهواز است که 
سه روز قبل جان باخت؛ هرچند جزئیات دقیق این حادثه 
و اینکه چرا کودکی که شــاید تــوان حرکتی )راه رفتن( 
کامل را ندارد باید تنهــا و بدون هیچ همراهی در خیابان 

باشــد، هنوز مشخص نیســت ولی چرا پرونده مرگ دیگر 
کودکان از ســوی مسئولان مربوطه تعیین تکلیف نشده و 
یا اگر هم شــده چرا به اطلاع عموم نرسیده است.پدر این 
کودک در گفت وگو با خبرنگار مهر می گوید: بامداد جمعه 
همراه با خانواده مقابــل در منزل بودیم و با غفلتی کوتاه 
فرزندمان از ما جدا شــد؛ وقتی متوجه غیبت فارس شدیم 
خیلی دنبال او گشــتیم ولی کار از کار گذشته بود.جاسم 
حیدری با اشــاره به اینکه کودک خردســالش فقط یک 
سال و چهار ماه سن داشت، ادامه می دهد: بر اساس فیلم 
دوربین های مداربســته فارس ما ۳۱ دقیقه در کانال مانده 
بود و بعد جان داد.او گلایه می کند: این جوی روباز اســت 
و هیچ حفاظی ندارد، عمق آب به نیم متر می رسد و برای 
کودکان خطرناک است؛ حداقل اگر تخلیه آب را با لایروبی 
انجام می دادند، کار به اینجا نمی رسید که جگرگوشه خود 

را به خاک بسپاریم.
نماینــده مــردم اهواز، بــاوی، حمیدیــه و کارون در 
مجلس شــورای اسلامی در گفت وگو با خبرنگار مهر اظهار 
می کند: زیبنده کلان شــهر اهواز و شــهروندان آن نیست 
که هراز چند گاهی شــاهد بروز حادثه در این جوی های 
روباز باشیم.ســید کریم حسینی در ادامه با اشاره به اینکه 
لایروبی جوی های روباز باید توسط شهرداری انجام شود، 
می گوید: در کوی گلدشــت به دلیل نبود شبکه فاضلاب، 
جوی های روباز از سوی شهرداری احداث شده که لایروبی 

آن هم با شهرداری است.
رئیس شــورای شــهر اهواز در گفت وگو بــا خبرنگار 
مهر با اشــاره به اینکه دســتگاه قضائی باید در خصوص 
مقصر اصلی ماجرای فوت کودک دو ساله ساکن در کوی 

گلدشــت اهواز اعــلام نظر کند، ادامــه می دهد: هرچند 
مسئولیت ســاخت جوی های روباز دفع آب های سطحی 
با شهرداری است و شورای شهر به عنوان دستگاه نظارتی 
و مطالبه گر از شــهرداری دفاع نمی کند اما اهواز شــبکه 
مجزای دفع آب های ســطحی ندارد و این جوی های روباز 
به شــکل مشــترک برای دفع فاضلاب استفاده می شوند.

ســیاوش محمودی با اشــاره به اینکه جوی هــای روباز 
شهرداری با هدف دفع آب های سطحی و بارندگی ساخته 
می شوند، ادامه داد: در حال حاضر از این جوی های روباز 
به عنوان شبکه دفع فاضلاب اســتفاده می شود؛ بنابراین 
شــهرداری و آبفا هر دو در این زمینه مســئولیت دارند و 
باید جواب بدهند که چرا از جوی های روباز برای خروجی 
فاضلاب محلات مختلف اســتفاده می شود.وی با اشاره به 
اینکه جزئیات نحوه جان باختن کودک در حال بررســی 
است، تصریح می کند: این خبر بسیار متأثرکننده است و 
اصلًا پذیرفته نیســت که وقتی امــکان انجام فعالیت های 
اصلاحی وجود دارد ولی در مقابــل متولیان امر کوتاهی 

کنند.
رئیس شــورای شــهر اهواز می گوید: در کوی گلدشت 
یک لاگون بزرگ وجود دارد که برای تخلیه فاضلاب از آن 
از قرارگاه خاتم یک دســتگاه پمپ مکنده گرفتیم و برای 
تخلیه آن به کانال حفاری شده نیازمند دیزل ژنراتورهای 
قوی هستیم که فقط نفت حفاری و آبفا از آن دارند و آبفا 
برای ایستگاه های پمپاژ آبرسانی به نقاط مختلف شهر در 
زمان قطعی برق از این دیزل ها استفاده می کند.محمودی 
می گوید: نگران ایام بارندگی هســتیم چون سال گذشته 
نیســت گلدشت زیر آب بود و همین حالا نیز خروجی آب 

از این منطقه انجام نشــده و فاضلاب هم بالا مانده است.
او عنوان می کند: تخلیه نشدن آن لاگون باعث ایجاد یک 
دریاچه بزرگ در کوی گلدشت شده که باید هرچه سریع تر 
با تخلیه آن نســبت به کاهش سطح آب اقدام و مردم را از 
این مشکل برهانیم.رئیس شورای شهر اهواز تأکید می کند: 
در شورای شهر اهواز اصلًا وکیل مدافع شهرداری نیستیم 
ولی آبفا و شهرداری هر دو باید نسبت به این اتفاق ناگوار 
و تأثر برانگیز پاسخگو باشند؛ هر دو نهاد برای پاسخگویی 
و ارائه گزارش در این زمینه به صحن علنی شــورا دعوت 
می شــوند.محمودی یادآور می شود: بارها از کوی گلدشت 
بازدیــد و تذکرات لازم را برای اصلاح وضعیت این منطقه 
داشتیم اگر آب این لاگون تخلیه می شد شاید بچه امکان 
دســت و پا زدن و نجات پیدا کردن را می داشت؛ هرچند 

که عمق آن ۳۰ سانتی متر بود.
مدیرکل امور شهری استانداری خوزستان در گفت وگو 
با خبرنگار مهر بــا تأکید بر پیگیری موضوع بیان می کند: 
بر اساس قانون ساخت کانال دفع آب های سطحی برعهده 
شــهرداری قرار دارد ولی وقتی شــرکت آبفا در منطقه ای 
شــبکه فاضلاب احــداث نکند، دفع فاضــلاب در همین 
جوی های روباز انجام می شود.مهراب فلسفی زاده با اشاره 
به اینکه اگر فاضلابی وجود نداشته باشد عملًا جوی روباز 
هم نداریم، یادآور می شود: البته در برخی مناطق نیز دفع 
آب های ســطحی در شــبکه فاضلاب انجام می شود چون 
شــهرداری شبکه دفع آب های ســطحی را احداث نکرده 
اســت.با وجود تلاش های خبرنگار مهر بــرای مصاحبه با 
علی اصغر اسدالهی معاون خدمات شهری شهرداری اهواز 
ولی وی پاســخگو نبود؛ این عدم پاســخگویی شهرداری 
همچون شــانه خالی کردن از وظایــف خود برای لایروبی 
جوی هــای روباز تعجب برانگیز اســت.به گزارش خبرنگار 
مهر، پاس کاری جان کودکان معصوم بین آبفا و شهرداری 
و بی خیالی متولیان امر نســبت به آسیب های مالی وارد 
شده به خودروهای شهروندان باعث شده تا در به اصطلاح 
کلان شــهر اهواز در یک دهه اخیر شاهد عوارض جانی و 
مالی بســیاری برای شهروندان باشــیم.انتظار می رود که 
دســتگاه قضائی به ویژه مدعی العموم نســبت به معرفی 
مقصــران این حوادث اقدام و با برخــوردی عاجل مانع از 
تکرار این حوادث شــوند؛ همچنین مسئولان ارشد استان 
خوزســتان نیز باید در اولویت بودن اصلاح این وضعیت را 
به شــرکت آب و فاضلاب شهرســتان اهواز تکلیف کنند.

شــرکت آب و فاضلاب خوزستان نیز باید نسبت به توسعه 
شبکه فاضلاب اقدام و با ترمیم شبکه های فرسوده خود از 
استفاده جوی های روباز برای دفع فاضلاب جلوگیری کند؛ 
مناطق محروم و حاشــیه ای اهواز نیز با مصوبات شــورای 
شهر اهواز به نقشه جامع شهری الحاق و شهرداری و دیگر 
سازمان ها و شــرکت های خدمات رسان مؤظف به خدمت 

رسانی به این مناطق است.

بررسی و پایش ها نشان از کم آبی و کاهش 
قابل توجه منابع پشت سدهای مازندران دارد 
و صدای پای خشکســالی بیش از گذشته به 
گوش می رســد.به گزارش مهــر، بهره نبردن 
مازندران از تأسیســات ذخایر آبی سبب شده 
تا ۹۰ درصد آب های ســطحی استان به دریا 
بریزد و با هر ســیل و بارندگی خســارت های 
هنگفتی به استان وارد شود.بارش های پاییزی 
هرچند میجران رامسر را سرریز کرد اما سطح 
آب در دیگر سدهای استان از جمله سد شهید 
رجایی بسیار پایین است و این اختلاف شدید، 
زنگ خشکی و خشکســالی را در آینده ای نه 
چندان دور و در فصــل گرما به صدا درآورده 
است.مازندران برخلاف تصور دیگران با چالش 
و تنش آبی زیادی روبرو اســت و نامناســب 
بودن زیرساخت ها سبب شده تا اهالی مناطق 
مختلف در تابستان و یا پاییز و زمستان، کوزه 
به دوش در تمنای آب باشــند و آبرســانی با 
تانکر نیز فصل مشــترک بسیاری از شهرها و 
روستاها در فصول مختلف است.در حال حاضر 
۱۱ سد در مازندران فعال است و ذخیره منابع 
آبی پشت سدهای اســتان از نصف هم کمتر 

بوده و به ۱۹۹ میلیون لیتر رسیده است.
محمدابراهیــم یخکشــی مدیرعامــل آب 
منطقه ای مازندران با اشــاره به اینکه ذخیره 

ســدهای استان حدود ۴۴ درصد از ظرفیت ها 
اســت، افزود: این میزان نگرانی از خشکسالی 
و کم آبی را بیشــتر کرده است.وی در گفتگو 
با خبرنگار مهر هرچند بارش های ماه گذشته 
سبب سرریز شدن سد میجران شده اما هنوز 
نگرانی در این زمینه وجــود دارد، افزود: تراز 
پایین آب دغدغه های را ایجاد کرده اســت و 
اگر امسال وضعیت خشکی ادامه یابد، به دلیل 
پایین بودن ســطح آب مخزن، برای سال های 
آتی دچار مشــکل می شــویم.وی با اشاره به 
اینکــه در حال حاضر هشــت تــا ۱۰ درصد 
آب های سطحی استان ذخیره می شود، افزود: 
با تکمیــل پروژه ها و بویژه ســد هراز، میزان 
ذخایر آب های ســطحی در اســتان افزایش 
می یابد.وی از کشاورزان خواست تا با مدیریت 
در تقســیم و توزیع آب در مصرف منابع آبی 
صرفــه جویی کنند.یخکشــی حجــم ذخیره 
آب ســدهای اســتان را بیش از ۳۲۷ میلیون 
مترمکعب ذکر و پیشــرفت اجرای سد مخزنی 
هــراز را در حال حاضر حدود ۴۲ درصد اعلام 
کرد وبا اشــاره به اینکه کمبود منابع اعتباری 
اصلــی ترین دلیل کندی ســرعت اجرای این 
طرح مهم ملی درشهرســتان آمل بوده است، 
افــزود: با توجه به اینکه ســد مخزنی هراز به 
عنــوان یکــی از بزرگترین ســدهای مخزنی 

مازندران محســوب می شود برای تکمیل سد، 
ســاخت جاده جایگزین وجابــه جایی زباله از 
محل دپوی منطقه عمارت در بالادســت سد 
بــه حدود ۲ هزار میلیــارد تومان اعتبار مورد 
نیاز اســت.وی اضافه کرد، متأسفانه اختصاص 
کم منابــع مالی با توجه به شــرایط قیمت ها 
درکشــور، هزینه های تمام شده زیاد هست و 
هرچه منابع مالی مورد نیاز به موقع اختصاص 
داده شــود، باعث بهره بــرداری زودتر خواهد 

شد.
بــی مهــری و کــم توجهــی بــه ایجاد 
زیرساخت های آبی در مازندران سبب شده تا 
شــهرها و مناطق مختلف استان در فصل های 
چهارگانه با مشــکل کم آبی و مزارع با تنش 
خشــکی روبرو باشــند. سید شــمس الدین 
حسینی نماینده مردم تنکابن، رامسر و عباس 
آباد در مجلس با اظهار اینکه ســازه های آبی 
مناسبی نداریم، گفت: ضعف در جمع آوری و 
شــبکه های انتقال آب از یک سو و فرسودگی 
شــبکه های توزیع از سوی دیگر سبب شده تا 
اســتان با تنش های آبی زیــادی روبرو مواجه 
باشــد.وی در گفتگوبا خبرنگار مهــر با بیان 
اینکه در حال حاضر در مناطق مختلف حوزه 
انتخابیــه نظیر کریــم آباد با تانکر آبرســانی 
می شود، گفت: شهرهای سلمانشهر، کلارآباد، 

عباس آباد نیز با مشــکل روبرو هستند.وی با 
بیان اینکــه ۴۳۰ میلیــون مترمکعب از آب 
رودخانــه چشــمه کیله روانه دریا می شــود، 
گفت: با تهیه طرح و بنــد انحرافی دو هزار و 
هزاررود ۳۰ میلیون مترمکعب از آب رودخانه 
چشمه کیله برای تأمین آب شهرستان ها بهره 
گیری خواهد شــد.وی با بیان اینکه طرح های 
انتقال آب به مشــکل کم آبــی و دغدغه های 
مردم اضافه می کند، گفت: باید به حوزه آب و 
تأمین آن در منطقه توجه اساسی شود.نگاهی 
به فصل منابع آب در بودجه ۱۴۰۱ هم نشان 
می دهد که در بودجه سال آینده برای سدهای 
شــفارود، صفارود، گلــورد، هراز، ســجارود 
اعتباراتی درنظر گرفته شده است و به اعتقاد 
کارشناســان منابع طبیعی با اجرای سدهایی 
نظیر فینســک، زارم رود و لاسک و انتقال آب 

دریاچه کاسپین سطحی از جنگل های شمال 
نابود می شود.حنیف گلزار کارشناس ارشد آب 
و خاک در گفتگو با خبرنگار مهر با بیان اینکه 
اجرای پروژه های سدسازی بخش قابل توجهی 
از جنگل شــمال را نابود می کند، گفت: برای 
تکــرار تجربه تلخ و شکســت خورده کارون و 
زاینده رود در مازندران و اســتان های شمالی 
پول وجــود دارد اما برای نجــات جنگل های 
شمال که سند ضمانت و پایداری این منطقه 
اســت پول وجود ندارد.بارندگی های پاییزی و 
ســال زراعی جدید نیز ســدهای مازندران را 
سیراب نکرد و سدهای شیاده، الیمات، صلاح 
الدین کلًا، سجارود، هراز، میجران، سنبل رود، 
البرز، برنجستانک، شهید رجایی، فریم صحرا، 
زرام رود و گلورد و عباس آباد چشم به آسمان 

و باران های دوباره دوخته اند.

راه اندازی و ایجاد شــهرک های صنعتی قرار بود روزی 
مشکل اقتصاد و اشتغال فارس را حل کند اما امروز به یکی 
از مصائب بزرگ فارس تبدیل شــده است.به گزارش ایلنا 
از شیراز، مشکلات شــهرک های صنعتی فارس و شهرک 
صنعتی بزرگ شــیراز  اگر چه به مرز هشدار رسیده است 
امــا راه حل هایی برای عبور از این مشــکلات وجود دارد.
راه حل هایی که اســتاندار فارس هم برای عبور از بحران 
صنایع به آن اشــاره می کند و می گوید شــهرک صنعتی 
شــیراز هم اینک با ۱۰ تــا ۲۰ درصد ظرفیت کار می کند 
و اگر بــا ظرفیت کامل کار کند هیچ بیکاری در اســتان 
فارس نخواهیم داشــت .ایمانیه با اشــاره به اینکه بعضی 
افراد با اخذ مجوزهای اولیه زمین های شــهرک صنعتی را 
در اختیار می گیرند و با ســاخت سوله، بدون بهره برداری 
تولیدی اقدام به فروش یا اجاره دادن ســوله ها می کنند، 
تصریح کرد: ســفته بازی زمین در شــهرک صنعتی باید 
تمام شــود و زمینه رونق تولید فراهم شود.رازقی رئیس 
اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشــاورزی فارس هم در 
این زمینه می گوید:متاسفانه شرکت شهرک های صنعتی 
فارس به بنگاه معاملاتی ملکی دولتی تبدیل شــده است.
جمال رازقــی در گفت و گو با ایلنا بــا بیان اینکه مدت 
طولانی اســت کــه اتــاق بازرگانی اســتان موضوعات و 
مشکلات شرکت شهرک های صنعتی را مطرح کرده است، 
می افزاید: استاندار  هم در جهت برطرف کردن مشکلات 
شــهرک ها و نواحی استان به صورت جدی چندین جلسه 
در این رابطه با محوریت اســتانداری برگزار کرده اســت.
وی می افزاید: اگرچه شــرکت شهرک های صنعتی باید با 
دریافت زمین و فراهم کردن زیر ساخت های تولید  برای 
صنعتگران زمین را با یک شــرایط سهل و آسانی به افراد 
واجد شــرایط واگذار کند اما متاســفانه شاهدیم که این 

اتفاق در عمل رخ نمی دهد.
رئیــس اتاق بازرگانی فارس با اشــاره به اینکه هرچند 
که بنا بوده شــرکت شهرک های صنعتی فارس ۷۰ درصد 
زیر ساخت برای بعضی از شــهرک های صنعتی را فراهم 

و در اختیار صنعتگران قــرار دهد می گوید: اما این اتفاق 
در عمل رخ نداده و شــرکت شهرک های صنعتی همواره 
اذعان می کند که طبق دســتورالعمل باید 5۰ درصد زیر 
ساخت ها  فراهم می شد و در بسیاری از شهرک ها و نواحی 
صنعتی اســتان حتی نیمی از زیر ساخت هم فراهم نشده 
است.این فعال اقتصادی با اشاره به مشکلات زیر ساختی 
شــهرک بزرگ صنعتی شیراز به عنوان یکی از بزرگترین 
شهرک های صنعتی در کشور، می گوید: اگرچه مسئولان 
شهرک صنعتی شــیراز عنوان می کنند که سالیانه حدود 
۳۲۰ لیتر آب به صنعتگران این شــهرک فروخته اند اما 
متاســفانه در شرایط فعلی و در واقعیت میزان فروش آب 
این شــهرک حدود 8۰ لیتر است و این امر بیانگر فروش 
مال غیر اســت.رئیس اتاق بازرگانی فــارس با بیان اینکه 
شرکت شــهرک های صنعتی برای واگذاری زمین در فاز 
5 الی 6 از صنعتگران تعهد می گیرد که درخواستی برای 
تامین آب نداشــته باشند، بیان می کند: در این بخش این 
ســوال پیش می آید مگر صنعتگــران بدون آب می توانند 
محصول تولید کنند و این در حالی اســت که صنعتگران 
و کارگران حداقل برای دست شــویی و سرویس بهداشتی 
نیاز به آب دارند.رازقی با اشــاره به اینکه متاسفانه جاده 
دسترسی شهرک صنعتی بزرگ شیراز از مشکلات زیادی 
رنج می برد و شاهد تصادفات زیادی در این بخش هستیم، 
می گوید: متاســفانه در جاده کمربندی یک دور برگردان 
برای ورود به شــهرک صنعتی وجــود ندارد.رئیس اتاق 
بازرگانی فارس با اشــاره به اینکه قطعی تلفن و مشــکل 
آنتن دهی از دیگر مشــل شــهرک بزرگ صنعتی شیراز 
به شــمار می رود ادامه می دهد: متاسفانه زیر ساخت های 
شــهرک بزرگ صنعتی شیراز به عنوان یکی از بزرگترین 
شهرک های صنعتی کشور با مشکلات متعدد مواجه است.

وی در ادامــه با بیان اینکه جذب نیرو آن هم به تعداد 
زیاد  با فشــار برخی  از افراد خاص باعث شده تا شرکت 
شــهرک های صنعتی ماهیانه مبلغ زیادی را بابت حقوق 
بــه کارکنان بپردازند می افزاید: هرچند که در ســال های 

گذشته شــرکت شــهرک های صنعتی فارس حدود ۴۰ 
الی 5۰ نفر نیرو داشــت اما در حال حاضر شــاهدیم که 
تعداد این نیروها در ســال های اخیر بــه ۳۰۰ الی ۴۰۰ 
نفر افزایش یافته اســت و این در حالی اســت که تامین 
و پرداخت حقوق کارمندان شــرکت شهرک های صنعتی 
اســتان ارتباط مســتقیمی بر قیمت تمام شده زمین در 
شــهرک های صنعتی دارد.رئیس اتــاق بازرگانی فارس با 
بیان اینکه متاســفانه قیمت تمام شده زمین در بعضی از 
شــهرک ها و نواحی صنعتی که هیچ امکاناتی به جز یک 
اتاق نگهبانی و تیر برق ندارد بسیار گران است، می افزاید: 
متاســفانه هزینه ای که شرکت شــهرک های صنعتی به 
کارمندان می پردازد بر روی قیمت تمام شــده زمین سر 
شکن می شود.این فعال اقتصادی می گوید: منشا پولی که 
شرکت شــهرک های صنعتی بابت خدمات از صنعتگران 
دریافت می کند مشخص نیســت در کجا هزینه می شود.

عزیزی نماینده شــیراز و زرقان و نائب رئیس کمیسیون 
امنیت ملی هم با اشــاره به اینکه واگذاری زمین و تامین 
زیر ساخت هایی مانند آب، برق، گاز و .... برای صنعتگران 
از مهم ترین وظایف شهرک های صنعتی به شمار می رود، 
می گوید: قوت نگرفتن شــهرک های صنعتی از مهم ترین 
نکاتــی که جای بررســی دارد و این در حالی اســت که 
متاسفانه نبود نگاه جامع صنعتی در استان و عدم رویکرد 
صنعت محور ســبب شــده تا اقدامات مسئولان در حوزه 
صنعت اقتضایی باشد.ابراهیم عزیزی در گفت و گو با ایلنا 
با اشاره به اینکه هرچند که بسیاری از استان در سال های 
گذشــته فعالیت شــان را به ســمت قطب های تخصصی 
هدایــت کردند اما این اتفاق در فارس رخ نداد، می افزاید: 
در حال حاضر نیاز است تا مسئولان استان با بهره گیری 
از طرح آمایش فعالیت شان را به سمت ایجاد شهرک های 
تخصصی صنعتی معطوف کنند و با تقویت این شهرک ها 
متناسب با ظرفیت های استان و شهرستان ها شاهد رونق 

توسعه و اقتصاد در استان باشیم.
نائب رئیس کمیسیون امنیت ملی با بیان اینکه فعالیت 

واحدهای صنعتــی متعدد در حوزه هــای فلزی، غذایی، 
شــیمیایی، ســلولزی، دارویی و ..... در جوار هم و در یک 
شهرک صنعتی بیانگر نبود نگاه هوشمندانه به ظرفیت های 
شــهرک های صنعتی استان بوده اســت، می گوید: فراهم 
کردن ظرفیت ها و داشــتن نگاه تخصصی به شهرک های 
صنعتی و متناســب با ظرفیت شهرســتان های اســتان 
تلاش کنیم تا هر شــهرک صنعتی به یک قطب تخصصی 
محصولات تبدیل شود.نماینده شیراز و زرقان با بیان اینکه 
شرکت شــهرک های صنعتی باید به تعهداتشان در زمان 
مناســب عمل کنند، ادامه می دهد: شهرک های صنعتی 
نباید تنها با واگذاری زمین به تولید کنندگان صنعتگران 
را رها کنند و این در حالی است که در حال حاضر بسیاری 
از شــهرک های صنعتی استان نیازمند آب هستند.عزیزی 
با بیان اینکه نمی توان با اســتفاده از چاه های آّب مصرفی 
مردم آب برای شــهرک های صنعتی تامیــن کرد، ادامه 
می دهد: متاســفانه در حال حاضر شــهرک های صنعتی 
فارس نتوانســتند به جایگاه های واقعی خود دست یابند 
و نیازهــای واحدهای تولیدی ماننــد آب، ارتباطات و .... 
را تامین کنند.نائب رئیس کمیســیون امنیت ملی با بیان 
اینکه در نقطه مقابل صنعتگران هم باید به تعهداتشــان 
عمل کنند و زمین را در سر موعد مقرر واحدهای تولیدی 
را به بهره برداری برســانند ادامه می دهد: بلا تکلیف قرار 
دادن زمین ها توســط صنعتگران هم نباید انجام شــود و 
زمین های شــهرک های صنعتی باید بــه تولید اختصاص 
یابد.نماینده شــیراز و زرقان با اشاره به اینکه مسئولان و 
مدیران استان هم باید این موضوع را بپذیرند که سرکشی 
تنها از شــهرک های صنعتی مشکل صنعت فارس را حل 
نمی کنــد، ادامه می دهد: قطعا مدیــران باید موانع تولید 
کنندگان و صنتعگــران را حل کنند.عزیزی با بیان اینکه 
قطعا کارها و فعالیت های نمایشــی و پوپولیستی به هیچ 
وجه مشکل استان فارس را حل نمی کند می گوید: معرفی 
کردن افراد در قالب مدیر میدانی و تنها بازدید از مناطق 

صنعتی به هیچ وجه مشکل استان را حل نمی کند.

فاضلابهاییکهتلهمرگشدهاند
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زیرساختریلی؛بهنامیزدبهکامدیگران
خطوط ریلی یزد تقریبا در وضعیت مناســبی است اما سهم مردم یزد از این 
زیرساخت ها، قطارهای فرســوده ای است که مدام آنها را در مسیر جا می گذارند 
و قطارهــای عبــوری هم جای چندانی بــرای یزدی ها ندارند.بــه گزارش مهر، 
مدت هاست حمل و نقل ریلی یزد به یکی از مباحث روز تبدیل و پای استاندار و 
پیگیری های ملی نیز به این موضوع باز شده زیرا بی نظمی و خرابی قطارها، تاخیرها 

و آتش سوزی های پی درپی مردم یزد را کلافه کرده است.
در آخرین حادثه ریلی یزد، قطار مسافربری یزد تهران که ساعت ۷:۳۰ دقیقه 
روز پنجم آبان از ایستگاه یزد حرکت کرده بود، حوالی ساعت ۱۰:۳۰ به دلیل نقص 
فنی مجبور به توقف در ایستگاه نائین شد و قطار دوم نیز در مسیر حوالی کاشان 
دچار مشکل شد و مســافران مجبور شدند ادامه مسیر را با اتوبوس طی کرده و 
سفر آنان بیش از ۱۳ ساعت طول کشید.با این تأخیر چند ساعته و اعتراض های 
مردمی، مهران فاطمی، اســتاندار یزد در توئیتی از تماس تلفنی با مدیرعامل راه 
آهن کشور برای حل مشکل خرابی قطار یزد تهران خبر داد و از مردم عذرخواهی 
کرد؛ هر چند این اتفاق بارها تکرار شــده و خواهد شد مگر اینکه نسبت به رفع 
عیوب قطارها و جایگزین کردن قطارهای بهتر در این مسیر از سوی دولت اقدام 

شود.
ضرورت این امر، در حال حاضر بیشتر احساس می شود چرا که به دلیل هزینه 
ســنگین سفرهای هوایی و واژگونی های مکرر اتوبوس های مسافربری در حمل و 
نقل جاده ای استان، تقاضا برای سفر با قطار رو به افزایش است و از طرفی شاهد 
خارج شــدن تعدادی از قطارهای ترانســت از مسیر یزد به دلیل بروز نقص فنی 
هستیم به طوری که در حال حاضر استان از داشتن این قطارهای سریع السیر که 
مسیر یزد - تهران را 6 ساعته را همواره با تأخیر طی می کند، محروم شده است.

مسئولان راه آهن یزد مدعی هستند که قطارهای یزد تأخیر چندانی ندارند اما 
همین نقص فنی ها و توقف های طولانی قطار در مسیر؛ حتی بسیار کلافه کننده تر 
از انتظار در ایستگاه است. قطع شدن تهویه، بلاتکلیفی مسافران در مسیر و حتی 
جابجایی با قطاری که دوباره با نقص فنی مواجه می شود، مردم را نسبت به ناوگان 
ریلــی بدبین و این موضوع را به یکی از مطالبات جدی آنها تبدیل کرده اســت.
یزدی ها به دلیل مراودات اقتصادی، تحصیلی و اداری، ســفرهای زیادی به تهران 
دارنــد اما در حال حاضر تنها یک رام قطار، هر شــب یزدی ها را به مقصد تهران 
می رساند و سهم ناچیزی هم از سفرهای عبوری دارند که به دلیل حجم تقاضا در 

دیگر استان ها، همواره ناچیز است.
مقصد ســفرهای ریلی استان در حال حاضر تنها شــهرهای مشهد و تهران 
هستند که قطار مشهد به صورت یک روز در میان و قطار تهران هر شب مسافران 
را به این مقاصد می رساند اما خراب شدن قطارها، کمبود بلیط، نگرانی از تأخیرها 
و هزاران مشکل دیگر وضعیت حمل و نقل ریلی استان را به شدت زیر سوال برده 
است.اقشار مختلف جامعه از قطار استفاده می کنند از این رو تعداد قطار بیشتری 
برای جابجایی یزدی ها به ویژه به مقصد تهران نیاز است اما زمانی که قطارها یکی 
یکی از مســیر خارج می شوند، چه اطمینانی وجود دارد که وضعیت حمل و نقل 

ریلی استان روز به روز بدتر نشود.
زمانی که تعداد قطار کم اســت، مردم باید از قطارهای عبوری استفاده کنند 
که از شهرهای مختلف از جمله بندرعباس، زاهدان و کرمان به سمت تهران و از 
اصفهان به سمت بندرعباس حرکت می کنند، اما جای خالی قطارهای اختصاصی 

استان به شدت احساس می شود.
اعمال تحریم ها، فرسودگی ناوگان حمل و نقل ریلی را به شدت دچار آسیب 
کرده و هر روز شاهد خروج تعدادی از قطارها به دلیل نقایص فنی هستیم و این در 
حالی است که تقاضا برای سفر با قطار روز به روز در حال افزایش است و یزدی ها 
انتظار دارند در دولت ســیزدهم به این موضوع توجه جدی صورت گیرد.یزدی ها 
عقیده دارند که خطوط ریلی یزد تجهیز شــده و در حال بهره برداری اســت اما 
سهم آنها در بهره برداری از این زیرساخت ها بسیار ناچیز است و باید با تخصیص 
تعداد بیشتری قطار اختصاصی به استان، به نیاز شهروندان یزدی پاسخ داده شود.
یزدی ها عقیده دارند که خطوط ریلی یزد تجهیز شده و در حال بهره برداری است 
اما سهم آنها در بهره برداری از این زیرساخت ها بسیار ناچیز است و باید با تخصیص 
تعداد بیشتری قطار اختصاصی به استان، به نیاز شهروندان یزدی پاسخ داده شود

در حال حاضر تنها ظرفیت ریلی اختصاصی اســتان یعنی ۲ قطار ترانست یا 
سریع السیر برای بهسازی و نوسازی از مسیر خارج شده است و ۲ قطار ترانستی 
تهران و مشــهد هم به جمع آنها پیوسته است و تعداد رام های قطار اختصاصی 
یزدی ها در حال حاضر یک رام ســفر به تهران به صورت شــبانه و یک رام سفر 
به مشــهد به صورت یک در میان است که هرگز جوابگوی نیاز آنها نیست. مردم 
عقیده دارند که باید مانند ســایر استان ها این مطالبه جامه عمل پوشانده شده و 
زمینه سفرهای ریلی با توجه به نیاز سفر یزدی ها به ویژه به تهران، تقویت شود.
گرچه کمبود قطار، فرسودگی ناوگان و بروز نقایص فنی همه ناوگان ریلی کشور 
را درگیر کرده اما یزدی ها انتظار دارند همانطور که در بحث بار اســتان، ظرفیت 
و ناوگان مناســبی در اختیار دارد به بخش مسافر نیز توجه شود چرا که ظرفیت 
جابجایی بار ســال به سال در حال افزایش است اما ظرفیت قطارهای مسافربری 

روز به روز کمتر می شود.
مدیرکل راه آهن یزد پاسخگویی به این مطالبات به حق مردم یزد را به روابط 
عمومی ایــن اداره کل موکول کرده و محمدرضا دهقانی در این باره به مهر گفت: 
تأخیر قطار از مبدا در اســتان رخ نداده اســت و مــوارد تأخیر مربوط به نقایص 
فنی اســت که در مســیر رخ داده اســت.وی با تاکید بر اینکه قطار کم نیست و 
فرســودگی ناوگان نداریم، خارج شــدن قطارهای ترانست از مسیر را برای انجام 
عملیات بهسازی و نوسازی به دلیل نقایص فنی آنها عنوان کرد و افزود: امیدواریم 

این قطارها به سرعت بازسازی شده و به مسیر اضافه شود.
مدیــر روابط عمومی راه آهن یزد، حرف های مردم درباره وجود تنها یک قطار 
از مبدا یزد به سمت تهران و کم بودن ظرفیت آن را تائید کرد اما عنوان کرد: تا 
زمان مرمت قطارهای سریع السیر مردم می توانند از سهمیه استان از سایر مبادی 
از جمله بندرعباس، کرمان، زاهدان، اصفهان بهره مند شوند.البته در این باره نیز 
می توان گفت که ســهم چندانی عاید یزدی ها نمی شــود چرا که کمبود قطار و 
افزایش تقاضای سفر همه کشور را در بر می گیرد و سهمیه ای برای یزدی ها باقی 

نمی ماند.
دهقانــی درباره بهتر بودن کیفیت حمل و نقل ریلی در برخی از اســتان های 
همجوار بیان کرد: در اســتان کرمان بخش خصوصی وارد عمل شــده و ۲ قطار 
اختصاصی به ناوگان ریلی این استان اضافه کرده اما سرمایه گذاران یزدی تمایلی 
به این حوزه ندارند در حالی که دولت آماده حمایت و پرداخت تســهیلات است 
اما یزدی ها فقط به ســرمایه گذاری در بخش صنعت علاقمند هســتند و به این 
حوزه توجه نمی کنند.اما این یکی از راهکارهای دور از ذهن و تحقق نیافتنی است 
که می توان به آن اشــاره کرد اما دولت می تواند با اختصاص قطارهای اختصاصی 
بیشتر به استان یزد، به مطالبه به حق یزدی ها برای تقویت ناوگان ریلی و افزایش 
ظرفیت جابجایی مسافر اقدام کند و سپس در راستای جذب سرمایه گذار و.... گام 
بردارد چرا که این راهکارها، وعده های سر خرمنی است که به این زودی ها آن هم 

با شرایط اقتصادی حاکم بر کشور، محقق نخواهد شد.

موزهملیزعفرانایراندرخراسانجنوبی
احداثمیشود

عملیــات اجرایی موزه ملــی زعفران ایران بــه مناســبت روز قاینات و با 
ســرمایه گذاری بخش خصوصی در قاین آغاز شــد.آیین کلنگ زنی موزه ملی 
زعفــران ایران در زمینی به مســاحت ۹۷۰ مترمربع با زیربنای ۴۰۰ مترمربع، 
دیروزدر شــهر قاین برگزار شد.به گزارش ایسنا، علی همتی، مدیرعامل شرکت 
توســعه گردشگری ایران در این آیین با اشاره به ۲۲ آذر روز شهرستان قاینات 
گفت: ســفر در چنین ایامی به شهرستان تاریخی و زرخیز قاینات باعت افتخار 
اســت؛ توســعه بیش از پیش منطقه با حضور بخش خصوصی و تسهیل گری 
و ایجاد بسترســازی توســط دولت انجام می شــود.مدیرعامل شرکت توسعه 
گردشگری ایران با بیان اینکه زعفران موضوع ملی است و نگاه به آن در سطوح 
مختلف اعم از جهاد کشــاورزی، میراث فرهنگی و ســایر دستگاه ها باید مورد 
توجه قرار گیرد، تصریح کرد: در سازمان توسعه گردشگری نگاه به مناطق کمتر 
توســعه یافته و مرزی که ظرفیت های بالقوه دارنــد و تاکنون مورد توجه قرار 
نگرفته اند، ویژه است.سلمان اسحاقی، نماینده مردم قاینات و زیرکوه در مجلس 
شــورای اسلامی نیز در این مراسم ضمن گرامیداشــت ۲۲ آذر روز شهرستان 
قاینات گفت: یکی از اراده های دولت سیزدهم حضور میدانی مدیران در منطقه 
اســت که ارزشمندترین کار دولت برای بررســی و اعلام حمایت از پروژه های 
اجرایی اســت.وی افزود: با کیفیت ترین زعفران دنیا در قاینات تولید می شود و 
دلیل آن هم نام قاینات است که با زعفران عجین شده است و این افتخار مدیون 
پدران و گذشتگان است لذا برای تثبیت موضوع، موزه ملی زعفران با اراده بخش 

خصوصی در این شهرستان راه اندازی می شود.

گزارش

خبر


